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Referat af møde i Arkivalieronlines brugerråd/ 
Brugerråd for Rigsarkivets digitale 
brugervendte tjenester 

29. november 2023 kl. 13-16 i Viborg og online 

Deltagere fra Rigsarkivet: 

Allan Vestergaard (AV) 
Anders Sode-Pedersen (ASP) 
Kristin Brøgger Jensen (KBJ) 
Markus Schunck (MASC), under pkt. 4 

Deltagere: 

Kirsten Sanders (KS) 
Anton Blaabjerg (AB) 
Svend-Erik Christiansen (SEC) 
Jesper Skov (JS) 

Fraværende: 

Helle Strandgaard Jensen (HSJ) 
Caroline Nyvang (CN) 

1. Velkommen og generel orientering/v. AV 

Velkommen til alle og til det nye brugerrådsmedlem Caroline Nyvang, som 
er repræsentant for Dansk Historisk Fællesråd, DHF. 

AV orienterede om det igangværende søgemaskineprojekt og lukningen af 
DDD (se pkt 4). 

Derudover er der et større projekt næste år med oprydning i Rigsarkivets 
weblandskab. RA forsøger at nedbringe antallet af hjemmesider og rydde 
op i indholdet. Undervisningssiderne bliver lukket, men dele af indholdet vil 
blive overført til rigsarkivet.dk. Hvor meget er dog endnu ikke defineret. 

Vedr. DigDag skal det vurderes, hvordan redskabet kan leve videre; sitet er 
p.t. meget teknisk skrøbeligt. 
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KS bemærkede, at det er en god ide at lægge alle de mange 
små hjemmesider sammen, da de projektstøttede 
hjemmesider ofte går i stå. KS støtter en samling og 
oprydning. 

Vedr. årets digitaliseringer fra AO er oversigten fra Retro-afdelingen samt 
fra de frivillige vedhæftet referatet. 

ASP informerede om, at Daisy Online og AO holder flyttedag. De får andre 
URL’er – men det får ingen indflydelse på eksisterende links. Der kommer 
snart en nyhed ud omkring ændringen.  

2. Ændring af brugerrådets vedtægter 

Det blev besluttet at ændre vedtægterne jf. det udsendte forslag, med en 
ændring ifht. deltagelse af repræsentanter fra Rigsarkivet. De nye 
vedtægter er vedhæftet referatet. Brugerrådet hedder nu Brugerråd for 
Rigsarkivets digitale brugervendte tjenester og har som arbejdsområde 
bl.a. Arkivalieronline, Daisy Online, www.rigsarkivet.dk.  

3. Orientering fra medlemmerne 

KS: Udarbejdelse af slægtstræer fra tidligere anbragte er p.t. en stor 
opgave for en lille gruppe frivillige under Danske Slægtsforskere, som tager 
meget tid.  

Nye tilbud forbeholdt foreningens medlemmer: 

DS afholder DNA-kurser og tilbyder i samarbejde med My Heritage komplet 
adgang til deres hjemmeside til reduceret pris. 

Derudover tilbydes i samarbejde med Ancestry mulighed for at købe DNA 
testkits til reduceret pris. 

JS: nævnte, at DS også arbejder med et nyt hjemmesideprojekt. 

SEC: SLA har fået 2 mill. fra Kulturministeriet, som bl.a. skal gå til 
omkostningerne i forbindelse med GDPR-håndteringen og hjælp til ny 
hjemmeside. Arkiv.dk skal udbygges og forbedres.  

SLA er fortsat i dialog med Datatilsynet om håndteringen af de 
personhenførbare data, billeder osv. 
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4. Orientering om søgeplatformsprojekt 

Status for CS/DDD 

Arbejdet med den kommende søgeplatform blev præsenteret, se 
vedhæftede slides. 

Projektet skal etablere en samlet søgeindgang til Daisy Online, CS/DDD og 
digidata.dk.  

Samtidig arbejdes der på at lukke DDD og overføre data til CS-systemet, 
se vedhæftede slides.  

5. Orientering om enesteministerialbogsprojekt 
(HTR-projekt)  

MASC præsenterede enesteministerialbogsprojektet, et digitaliserings- og 
HTR-projekt som er støttet af Augustinus Fonden. Se vedhæftede slides.  

6. Eventuelt 

SEC havde kommentarer til Rigsarkivets hjemmeside rigsarkivet.dk: 

Skrifttypen er for lys, og svagtseende har svært ved at læse og navigere i 
den.  

Utilfredshed med, at der ikke længere er link til kirkebøger fra forsiden. 

Svar fra KBJ og AV: Skrifttypen bliver gjort tydeligere i løbet af kort tid, 
men hjemmesiden er webtilgængelig, dvs. at svagtseende og blinde kan få 
den læst op og navigere på siden.  

Der kommer ikke links til kirkebøger m.m. tilbage på forsiden. ’Bestil 
oplysninger’ har første prioritet, da brugergruppen, der har brug for at 
bestille egne oplysninger, skal have så nem og tydelig adgang som mulig.  

Forslag fra medlemmerne: Kan digitaliserede arkivalier, som er tilgængelige 
i hht. arkivloven, men som ikke kan komme på AO af hensyn til GDPR, blive 
tilgængelige på en computer på læsesalen? 

AV/KBJ undersøger spørgsmålet. 

Spørgsmål om de frivilliges digitalisering af faderskabssager: 
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KBJ har efterfølgende undersøgt status: Nogle AJ-sager blev 
digitaliseret i 2023, men Viborg-gruppen har egentlig valgt at 
kaste sig over nye emner. Dette – blandt andet – fordi 
materialet er ganske tidskrævende at digitalisere. Med nye 
scannere indkøbt kan det måske lade sig gøre at fortsætte i 
2024.  

Spørgsmål om RA har modtaget Christiansø kirkebog: 

 KBJ undersøger. 

 

/KBJ 
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